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اندیشه

آتيَْنَا مُوسَ��ى الكِْتَابَ وَجَعَلنَْاهُ هُدًى لبَِنِي إسِْرَائيِلَ ألََّا 
تتََّاخِذُوا مِنْ دُونيِ وَكِيلً )سوره اسرا ۲(

به موسى تورات دادیم و آن را راهنماى بنى اسرائيل قرار 
دادیم. خلصه كتاب این بود كه در زندگى، به كسى غير 

از من تكيه نكنيد. 
واقعا خلصه تورات و دیگر كتب آسمانى، همين توحيد 
خاصى اس��ت كه به لفظ »ألََّا تتََّاخِذُوا مِنْ دُونيِ وَكِيلً« 
آمده. اینكه فقط خدا وكيل انس��ان ش��ود، یعنى اميد 
انس��ان فقط به خدا باش��د، گفتنش آسان است اما به 
عمل درآمدنش یک عمر افت و خيز مى خواهد و یک 

دریا توفيق. 
وكيل كه از اسماء خداست با معناى مصطلح آن در علم 
حقوق تفاوت دارد. وكيل حقوقى كسى است كه به  جاى 
انسان مى رود و از حق انسان دفاع مى كند اما وكالت خدا 
بر هستى، مالكيت و قيمومت مطلق او بر هستى است:

ُّكُمْ لَ إلِهََ إلَِّا هُوَ خَالقُِ كُلِّ شَيْءٍ فَاعْبُدُوهُ وَهُوَ  ذَلكُِمُ الله رَب
عَلىَ كُلِّ شَيْءٍ وَكِيلٌ ]سوره انعام 10۲[

توكل كردن بر خدا هم یعنى قبول وكالت او بر هستى 
و ایمان به این حقيقت كه زمام تمام امور به دس��ت او 
اس��ت، پس صلح كار خود را به او  سپردن و گشایش 
كار را از او خواس��تن و به سبب سازى و سبب سوزى او 

اعتماد كردن است:
ِ وَكِيلً ]سوره احزاب 3[ لْ عَلىَ الله وَكَفَى باِللهَّا وَتوََكَّا

در سوره احزاب هست:
لْ عَلىَ الله  وَلَ تطُِعِ الكَْافرِِینَ وَالمُْنَافقِِينَ وَدَعْ أذََاهُمْ وَتوََكَّا

ِ وَكِيلً ]سوره احزاب 48[ وَكَفَى باِللهَّا
ِ وَكِيلً« یعنى وكال��ت امور خود را به خدا  »كَفَ��ى باِللهَّا
بسپار! چون خدا براى اینكه وكيل تو باشد كافى است 
و در ص��ورت وكالت او، نيازى به كمک دیگران ندارى. 
»وكيل« كسى است كه كارهاى آدم را به نيابت از او انجام 
مى دهد یعنى آدم كارى را دست او مى سپارد و او كار را 
تمام مى كند و تحویل مى دهد. این تعبير راجع به خدا 
كمى از ادب دور است، چون ما كارگزار خدایيم نه خدا 
كارگزار ما اما چون خدا در مقام دوستى، با مؤمن، رفاقت 

و مهربانى مى كند و لطافت و انس به خرج مى دهد، تعبير 
وكيل نسبت به او چنانكه خودش به  كار برده، جایزالصدق 
است. پس در خود به كار رفتن این كلمه، لطف و قرب 
خوابي��ده و ال در مقام جلل چنين تعبيرى لیق مقام 

رافع حضرت حق نبوده و نيست. 
در سوره مزمل هست:

رَبُّ المَْشْرِقِ وَ المَْغْرِبِ لَ إلِهَ إلَِّا هُوَ فَاتَّاخِذْهُ وَكِيلً) سوره 
مزمل/ ۹(

همان خدایى كه رب مش��رق و مغرب است؛ پس او را 
وكيل خویش كن!

رب مشرق و مغرب، كنایه از رب همه چيز است و این 
عبارت وس��عت ربوبيت را مى رساند. بعد هم مى گوید 
چون او رب همگان است، او را وكيل خویش كن! توجه 
بفرمایيد كه خطاب این آیه خطابى ایجابى و امرى است، 
نه اینكه توصيه اخلقى باشد. گفته است شما اگر مؤمنيد 

باید چنين كنيد!
وكيل كردن خدا یعنى زندگى خود را به او سپردن. یعنى 
مش��غول  كارى كه او از ما خواسته، شدن و بقيه كارها 
را به او سپردن كه خودش زندگى ما را هر طور صلح 
دید پيش ببرد. یعنى هرچه مصلحت ما بود و هر وقت 
مصلحت بود بدهد و هر وقت مصلحت بود بگيرد. یعنى 
توكل به خدا از تسليم شدن به خدا سر درمى آورد. معنا 
ن��دارد كه فلن چيز را ب��ه زور و از روى خودخواهى و 
جهل و بچه بازى از خدا بخواهيم و او هم وكيل بشود تا 
برود هوس مان را براى مان تحصيل كند. در این صورت 
او دیگر خدا نيست، بلكه � العياذ بالله � نوكر ما است! ما 
به خدا توكل مى كنيم چون خداست. پس باید صلح 
خویش را هم به او بسپاریم. حدیث قدسى است كه »اى 
پس��ر آدم مرا اطاعت كن و به من یاد نده كه مصلحت 
تو در چيست، من خود مى دانم مصلحت تو چيست«. 
پ��س معناى »اتخذه وكيل« یعنى وكالت زندگى ات را 
دربس��ت به او بده و خود را به او بس��پار. او مى داند نياز 
واقعى تو چيس��ت و از چه راهى باید برآورده شود و تو 

مشغول عبودیت باش!

َّاهُ كَانَ عَبْدًا شَكُوراً )سوره اسرا 3( ذُرِّیَّاه مَنْ حَمَلنَْا مَعَ نوُحٍ إنِ
بنى اسرائيل از نسل كسانى بودند كه با نوح – همان بنده 

شاكر - سوار كشتى نجات شان كردیم. 
مى شود این آیه را ندایى ترجمه كرد:  اى فرزندان كسانى 

كه همراه با نوح در كشتى بودند... 
برخى هم »ذُرِّیَّاهَ« را مفعول فعل »ألََّا تتََّاخِذُوا مِنْ دُونيِ 
وَكِيلً« دانسته اند و اینطور معنا كرده اند: مبادا به جاى 
من، دیگر انس��ان ها را كه فرزندان نجات یافته از توفان 
نوحند، وكيل بگيرید)اما این معنا چنگى به دل نمى زند(. 
طبق همان معنایى كه خودمان كردیم، بنى اسرائيل ذریه 
به  جا مانده از مسافران كشتى نوحند. توضيح اینكه با 
حضرت نوح حدود 80-70 نفر در كشتى نجات همسفر 
شدند كه جد چندم ابراهيم )ع( طبق این آیه باید یكى از 
آنها باشد. بقيه مردم- لاقل در این منطقه از زمين- غرق 
شدند و از ميان رفتند. لذا نوح )ع( پدر دوم بنى آدم است 
و »ذُرِّیَّاه مَنْ حَمَلنَْا مَعَ نوُحٍ« معادل »یا بنى آدم« است. 
خداوند در این آیه بر ناشكرى بنى اسرائيل طعنه مى زند 
كه ش��ما فرزندان كسانى هس��تيد كه خدا یک بار در 
كشتى نجات، نجات شان داده. البته این نخستين نعمت 
بر ایشان است و نجات آنها از دست فرعون و استيلى 

آنها بر بيت المقدس هم نعمات بعدى است. 
اینكه نوح )ع( را با وصف »عبد شكور« مى ستاید نيز طعنه 
به بنى اسرائيل است كه آنطور كه باید شاكر نبوده اند و 

باید از نوح )ع( مى آموختند. 
این لفظ از بالترین توصيفاتى است كه مى شود با اقل 
لفظ از یک انس��ان كرد. كسى كه هم عبد باشد و هم 

شكور، دیگر چه چيزى كم دارد؟!
شكور مبالغه شاكر است. شاكر بر عطا و نعمت شاكر است 
و شكور، شكر مى كند ولو مشمول عطا نشود ولو بدو بل 
رس��د. انسان باید شاكر شكور شود. نوح )ع( چنين بود. 
۹00 سال صبر بر سختى و از شكر بازنایستادن كم است؟!
كافى از امام باقر )ع( روایت مى كند نوح )ع( براى این بنده 
شكور ناميده شد كه هر روز، صبح و شام اعتراف مى كرد 
و  مى گفت: خدایا! همه داشته هایم و عافيتم در دین و 

تأملی بر آیات قرآن درباره سرنوشت افساد بنی اسرائیل در زمین  

شکست حتمی!
   دکتر مصطفی نیک  اقبال *    

 
مقتضای آیات قرآن این است 
که پس از آنکه مهلتی که 
به عنوان امتحان در اختیار 
بنی اسرائیل قرار گرفت 
گذشت، زمان نابودی دوم آنها 
فرامی رسد. این پیش بینی نیز 
مثل ۳ پیش بینی قبلی یعنی 
ظفر و شکست و ظفر مجدد 
قطعی است و بر مبنای آن، 
اورشلیم باز از دست یهود 
خارج خواهد شد


